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Besvarelse af 10-dages forespørgsel vedr. navngivning af veje 
 
Socialdemokratiet har stillet en 10-dages forespørgsel vedrørende navngiv-
ning af veje.  
 
Nedenfor følger Teknik og Miljøs besvarelse på de stillede spørgsmål.  
 
Indledningsvist skal Teknik og Miljø dog oplyse følgende omkring oprettelse 
af et vejnavnenævn. 
 
Baggrund for vejnavnenævnet 
Byrådet besluttede i oktober 1999 at uddelegere kompetencen til at beslutte 
vejnavne til magistratens 2. afdeling Vejchefen. Øverste godkendelsesin-
stans for vejnavne i Aarhus Kommune er derfor fortsat forvaltningschef for 
vejområdet, Tyge Wanstrup, og det daglige administrative arbejde udføres af 
en medarbejder i Teknik og Miljø. 
 
Byrådet besluttede i november 2018, at Teknisk Udvalg skulle fungere som 
et rådgivende vejnavnenævn, som orienteres og som kan bidrage til vej-
navngivning 1-2 gange årligt i forbindelse med afholdelse af vejnavnework-
shops. 
 
Spørgsmål A:  
Hvor mange gange har vejnavneudvalget under Teknik og Miljø været ind-
draget i vejnavngivning siden nedsættelsen af udvalget i 2018? 
 
Svar: 
Vejnavneudvalget, som er et rådgivende udvalg, er blevet inddraget på tre 
møder i Teknisk Udvalg. 
 
På baggrund af byrådets beslutning på byrådsmødet 14. november 2018 
blev den første vejnavneworkshop i Teknisk Udvalg afholdt 13. maj 2019. I 
den forbindelse blev Teknisk Udvalgs medlemmer enige om, at en årlig vej-
navneworkshop var tilstrækkelig. 
 
Grundet corona-pandemien blev vejnavneworkshoppen ikke afholdt i foråret 
2020.  
 
Der blev den 12. april 2021 afholdt en virtuel vejnavneworkshop. 
 
Seneste vejnavneworkshop blev aftalt til 1. marts 2023, men grundet en 
presset dagsorden ved Teknisk Udvalg gennemførtes alene en oriente-
ring/præsentation fra forvaltningen, mens selve workshopdelen blev udskudt 
til et senere møde, forventeligt i 2. halvår 2023. 

Teknik og Miljø 
Rådhuset, Rådhuspladsen 2, 8100 Aarhus C 

Til den Socialdemokratiske byrådsgruppe 
 

TEKNIK OG MILJØ 
Aarhus Kommune 

Rådhuset, Rådhuspladsen 2 
8100 Aarhus C 
 
Telefon: 89 40 20 00 
 
Direkte e-mail: 
post@mtm.aarhus.dk 
 
Sag: EMN-2023-009639 
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Spørgsmål B: 
Hvor mange vejnavneworkshops har der været afholdt? 
 
Svar: 
Se ovenstående svar. 
 
Spørgsmål C: 
Har man haft inviteret andre instanser til deltagelse i vejnavneudvalgets mø-
der?  
 
Svar: 
Søren Bitsch, Stadsarkivar, og Anne Mette Boye, Stadsarkitekt, har været 
inviteret til vejnavneworkshops og holdt oplæg.  
 
Teknik og Miljø har været i kontakt med Lokalhistorisk Samfund, som ikke 
har haft mulighed for at deltage.  
 
Spørgsmål D: 
Finder man det set i bakspejlet fornuftigt, at vejnavnenævnet er etableret af 
medlemmer af det meget travle udvalg under Teknik og Miljø? Måske kunne 
det høre under Økonomiudvalget eller etableres i forbindelse med konstitue-
ringen af det nye byråd? 
 
Svar: 
Forvaltningens vurderer, at den nuværende model giver mulighed for politisk 
drøftelse om vejnavne. Om den nuværende model modsvarer det politiske 
behov, overlades til en politisk vurdering. 
 
 
 
Det bemærkes, at formålet med vejnavneworkshops er at give Teknisk Ud-
valg mulighed for at udfylde rollen som rådgivende vejnavnenævn i Aarhus 
Kommune. På vejnavneworkshops arbejdes der for eksempel med konkrete 
byområder, tiltag eller konkrete forslag, som kan bidrage med retning til det 
videre arbejde. 
 
Spørgsmål E: 
Kunne man i højere grad aktivt inddrage borgere/fællesråd, når ny navngiv-
ning er på vej? Vi kan læse af svar på forespørgsel af 09.09.2022, at man 
ikke har taget nye initiativer på dette område, men at det fremgår af kommu-
nens hjemmeside, at man kan kontakte Teknik og Miljø. 
 
Svar: 
Det er korrekt, at borgere kan kontakte Teknik og Miljø med forslag som re-
gistreres i en vejnavnebank. 
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Når der skal fastsættes nye navne på veje og pladser, er der en dialog mel-
lem Teknik og Miljø og den pågældende byggemodner. I de fleste tilfælde 
har byggemodneren et forslag til vejnavn. Såfremt det ønskede vejnavn er 
velbegrundet og i overensstemmelse med gældende retningslinjer, imøde-
kommes byggemodnerens ønske som udgangspunkt. Såfremt byggemodne-
ren ikke selv har et forslag til vejnavn, eller såfremt det pågældende ønske 
ikke kan imødekommes, vil Teknik og Miljø med ideer fra Vejnavnebanken 
og det rådgivende vejnavnenævne (Teknisk Udvalg) komme med et forslag. 
 
Den endelig beslutning om navngivning af en vej træffes i Teknik og Miljø. 
 
Der vil godt kunne ske øget inddragelse af borgere/fællesråd. Det vil dog for-
mentligt medføre øget sagsbehandlingstid. Teknik og Miljøs opfattelse er, at 
borgere/fællesråd generelt set ikke efterspørger mere inddragelse af i navn-
givningen af veje. 
 
Spørgsmål F: 
Kunne man i højere grad lade sig inspirere af Københavns model for vej-
navngivning, uden at det dog betyder den stærkt forlænget sagsbehand-
lingstid, som man vurderede i 2018, at det ville betyde? 
 
Svar: 
Der henvises til svar på spørgsmål D. 
 
Hvis der måtte være et politisk ønske om større styring med vejnavngivnin-
gen, vil det kræve ekstra sagsbehandling. I fald kunne det overvejes, at op-
gaven tildeles et selvstændigt vejnavneudvalg og at der afsættes særskilte 
ressourcer hertil. 
 
Forvaltningen behandler 1-4 vejnavne per måned. Med henblik på at opret-
holde den nuværende sagsbehandlingstid ville et Vejnavnenævn skulle mø-
des 2 timer hver 14. dag, hvis nævnet skulle godkende konkrete vejnavne. 
Dette må forventes at medføre et øget ressourceforbrug på grund af med-
gået tid til møder, forberedelse, udarbejdelse af indstillinger med videre på 
ca. 1 årsværk. Hertil kommer tidsforbruget for de deltagende politikere. 
 
Spørgsmål G: 
Hvor mange veje er opkaldt efter mennesker siden etableringen af vejnavne-
udvalget. Her fordelt på mænd og kvinder. Der ønskes en oversigt bilagt. 
 
Svar: 
Der er siden januar 2019 opkaldt 40 veje efter mennesker. Heraf 21 kvinder 
og 19 mænd. Oversigten er vedlagt som bilag 1. 
 
Spørgsmål H: 
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Har man overvejelser om evaluering af arbejdet siden etableringen af udval-
get i 2018? 
 
Svar: 
Der er ikke aktuelt planlagt en evaluering. 
 
Med venlig hilsen 
 
Nicolaj Bang 
Rådmand 
 / Henrik Seiding 
    Direktør 
 
 
 
Bilag 
Bilag 1 – Oversigt over vejnavne opkaldt efter mennesker. 
 


